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tienen como instrumentos los recogidos en la legislación 
básica del estado . Y entre ellos están los de la creación, 
transmisión y difusión de la cultura y de los conocimien-
tos científicos, humanísticos, técnicos y profesionales, así 
como la promoción del deporte universitario . Usted conoce 
perfectamente qué es una universidad pública y sabe 
perfectamente qué es la autonomía.

Pero, además, usted me pregunta si conozco la participa-
ción de una universidad pública en un evento cultural, en un 
evento cultural como es la décima edición del libro. Y no sé 
si ustedes han visto el programa de esta edición, no sé si el 
resto de diputados conocen este programa. Es un programa 
estrictamente de difusión cultural, en el que participan dife-
rentes organismos .

En concreto, la participación de la Universitat de València 
se reduce a dos actos . Un acto donde se proponen, donde 
se ofrecen las propuestas de las publicaciones de la univer-
sidad . Y, en otro acto, en una conversa sobre la escritora 
Emily Dickinson, en colaboración con el institut Alfons El 
Magnànim.

Miren, yo ya no sé qué contestarle. Y no sé qué contes-
tarle porque ustedes no escuchan. No, ustedes no escu-
chan. Ustedes están empeñados en hablar solamente para 
un colectivo muy determinado, aquel que no entiende de la 
diversidad y riqueza lingüística de nuestro patrimonio cultu-
ral. Sí, la cultura es diversa, es rica y lingüísticamente, afortu-
nadamente, nos ampara la ley.

Por lo tanto, yo solamente le puedo decir que ustedes no 
respetan nuestra autonomía ni la reconocen . Y cada día me 
pregunto qué hace usted sentado en un parlamento auto-
nómico, cuando no respeta nuestra autonomía ni respeta 
nuestra diversidad ni riqueza lingüística. (Aplaudiments) 
Sinceramente, me cuesta entenderlo. Me cuesta muchísimo. 
No solo no respetan nuestra autonomía, no respetan nues-
tra diversidad cultural y lingüística.

Y sí, le recomiendo que siga ahondando e investigando, 
porque el valenciano forma parte de nuestras lenguas romá-
nicas. ¿Y sabe lo que son las lenguas románicas? La gran 
riqueza lingüística de los pueblos del Mediterráneo. La 
gran riqueza lingüística de los pueblos del Mediterráneo. Y 
dentro de esas lenguas románicas está el valenciano y está 
el catalán. Y gracias a esa riqueza lingüística gozamos de las 
mejores literaturas mediterráneas: la italiana, la francesa, 
la catalana, por supuesto. Por supuesto. Porque no puedo 
compartir con usted esa tabula rasa que ustedes quieren 
hacer con nuestra riqueza y diversidad lingüística.

Y finalmente ustedes tampoco respetan la democracia, 
porque la democracia es eso: vivir en pluralidad y en diver-
sidad. Y una cosa muy clara, me cuesta muchísimo, a pesar 
de que usted sea un representante de la ciudadanía, que, 
con la que está cayendo, solamente le preocupe y solo me 
dirija como preguntas sobre en qué lengua hablamos o cómo 
participa una universidad pública…

El senyor president:

Moltes gràcies…

La senyora consellera d’Innovació, Universitats, Ciència i 
Societat Digital:

…en un evento de difusión cultural y lingüística.

Miren, ustedes no han venido a la política a gestionar la vida 
de las personas y a mejorarla; ustedes han venido a dinami-
tar la convivencia . (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, consellera.

Escoltarem l’última pregunta d’este punt de l’ordre del dia, 
que formula l’il·lustre diputat Fernando Pastor, a l’honorable 
consellera de participació i transparència. Té la paraula l’il-
lustre diputat Fernando Pastor .

El senyor Pastor Llorens:

Moltes gràcies, president.

Honorable consellera, yo creo que no debería ser necesa-
rio preguntar en sede parlamentaria a la consellera de trans-
parencia saber exactamente qué medidas se están tomando 
frente a las continuas informaciones o noticias que todos 
estamos conociendo sobre la presunta financiación irregular 
del Partido Socialista, y que afecta ya directamente al presi-
dente Puig, pero créanme que se hace necesario porque 
nadie conoce qué medidas está usted adoptando.

Yo creo, señora consellera, con toda la sinceridad del mundo, 
que la transparencia que usted, en muchísimas ocasio-
nes exigió a los demás, en estos momentos le exige a usted 
que dé la cara y que, como no puede ser de otra manera, dé 
explicaciones .

Yo creo que el presidente Puig no puede seguir escondido. 
Si lo hace, seguirá confirmando que el Consell o que el presi-
dente Puig tiene un grave problema. Pero si usted, de alguna 
manera, sigue su estela, y sigue también en silencio y sigue 
también escondiéndose, confirmará y corroborará que el 
Consell, no solo el presidente Puig, también tiene un grave 
problema .

Y, por lo tanto, nosotros le hacemos una pregunta muy 
concreta y esperamos una respuesta muy concreta de 
usted. Y es bien sencilla: como responsable en materia de 
transparencia y buen gobierno, ¿qué medidas está adop-
tando frente a las continuas noticias, publicaciones y 
sumarios que todos conocemos ya y que afectan de pleno 
a la financiación irregular del PSPV-PSOE y al presidente 
Puig?

Muchas gracias, president . (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, senyoria.
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Contestarà l’honorable consellera a les qüestions 
plantejades.

La senyora consellera de Participació, Transparència, 
Cooperació i Qualitat Democràtica:

Gràcies, president.

Senyories, crec que a estes alçades de les nostres trajectò-
ries polítiques ja ens coneixem tots i totes. Saben perfec-
tament quina és la meua posició davant qualsevol tipus de 
corrupció. Com a consellera, treballe junt amb la resta del 
Botànic, fent tot el que està al nostre abast, per a combatre 
qualsevol comportament al marge de la llei.

Les mesures més efectives que es poden prendre contra el 
virus de la corrupció són les mesures i les vacunes preventi-
ves, com la llei de transparència, el decret llei de bon govern, 
l’Agència Valenciana Antifrau, el registre de lobbies, l’oficina 
de conflictes d’interessos, els codis ètics i manuals per a alts 
càrrecs, i moltes mesures més.

Precisament, l’arribada del govern del Botànic va servir per 
a reconstruir una terra assolada per els governs del Partit 
Popular . I contra la corrupció seguim treballant i lluitant 
sense cap excepció, vinga d’on vinga .

Gràcies. (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, consellera.

Acabarem d’escoltar la formulació, i anem a cridar a la vota-
ció en acabar la substanciació d’esta pregunta .

El senyor Pastor Llorens:

Moltes gràcies, president.

Consellera, no podía faltar en su primera intervención una 
referencia al pasado. Yo creo que puede hablar usted cuánto 
tiempo quiera del pasado, y además hace bien, porque uste-
des representan al pasado y a partir del 28 de mayo lo harán 
con todo el sentido literal y amplio de la palabra. Serán uste-
des pasado . (Aplaudiments)

Yo creo, señora consellera, de verdad se lo digo, que esto es 
serio, de lo que estamos hablando es serio. Que al presi-
dente Puig, al presidente de todos los valencianos, le han 
hecho favores yo creo que está probado, y que es evidente 
y que es bastante claro para todos. Allá él y allá el Partido 
Socialista. Lo que ya no está tan claro es que los favores que 
le hayan hecho al presidente Puig los tengamos que pagar 
todos los valencianos. ¡Cuidado! que son cosas muy distin-
tas, completamente diferentes .

Si usted no explica nada, si usted se queda en la teoría de 
la ley, si usted se queda en la teoría de la transparencia y no 

baja al terreno y a la práctica, repito, si usted se esconde y 
guarda silencio, como lo hace el presidente Puig, dará más 
credibilidad, señora consellera, a la teoría que dice que los 
favores que otros le hicieron al presidente Puig y al Partido 
Socialista los vamos a acabar pagando todos los valencia-
nos . (Aplaudiments) Así de claro. Y esto es serio, y esto es 
serio, esto es claro y esto es serio. Y lo único que quere-
mos de usted, señora consellera de transparencia y buen 
gobierno, que no es de otra cosa, de transparencia y buen 
gobierno, es que ponga usted un poco de luz y explique por 
qué en la agenda de un tesorero del Partido Socialista, no 
de uno cualquiera, del que hoy duerme en prisión, aparece 
el nombre del presidente Puig, aparece el nombre de cola-
boradores del presidente Puig, aparece el nombre de cola-
boradores y gente del Partido Socialista, y aparece además 
junto a empresas que han recibido adjudicaciones millona-
rias e importantes por parte de la administración pública. 
Eso merece cuanto menos una explicación porque, repito, 
esto es serio .

Y ya no estamos hablando solo de Acuamed y la mordida de 
2 millones de euros en la desaladora, 2 millones, uno para 
el partido y otro para no sé quién. Ya no estamos hablando 
solo de eso. Ahora hemos conocido que otra empresa vincu-
lada al Partido Socialista, Imedes-Gesmed, también aparece 
junto al nombre del presidente Puig en la agenda del teso-
rero del Partido Socialista que duerme en prisión. Una 
empresa, una empresa, ojo, sí, (remors) una empresa que 
en estos momentos ha recibido exactamente 51 millones 
de euros del gobierno valenciano y una empresa, ojo, que 
sin licitación ha recibido más de trescientos contratos y 51 
millones de euros del gobierno valenciano .

El senyor president:

Moltes gràcies.

El senyor Pastor Llorens:

¿Qué hace, me pregunto yo, en la agenda del tesorero del 
Partido Socialista –que duerme en prisión–, qué hace el 
nombre de la empresa junto al nombre del presidente Puig?

El senyor president:

Moltes gràcies.

El senyor Pastor Llorens:

Y voy acabando, presidente.

Está mal que usted se vaya por América con gastos pagados 
de todos los valencianos a refrescar cuestiones de memo-
ria, pero estaría muy bien que ustedes nos refrescasen en 
la memoria a todos y nos dijesen exactamente qué están 
haciendo en aras a las noticias y publicaciones que impli-
can a toda la bancada del Partido Socialista, que implican 
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al Partido Socialista y que implican al presidente todos los 
valencianos, también al suyo, el presidente del Consell. 
(Aplaudiments) Estaría muy bien.

El senyor president:

Moltes gràcies.

El senyor Pastor Llorens:

Por cierto, cuando pueda publica los gastos del viaje.

Muchas gracias, president .

La senyora presidenta:

Moltes gràcies, senyoria.

Escoltarem la resposta de l’honorable consellera.

La senyora consellera de Participació, Transparència, 
Cooperació i Qualitat Democràtica:

Moltes gràcies, president.

Si hi ha alguna cosa que a mi em preocupa per a este any 
2023, sap vosté el que és? La imatge que li va a quedar al 
nostre poble al jutjar-se a tres expresidents valencians per 
presumpta corrupció . (Aplaudiments)

Senyor Pastor, li faré memòria, per si no ho recorda, els 
diuen José Luis Olivas, Eduardo Zaplana i Francisco Camps, i 
són del Partit Popular, senyoria, del seu partit. (Aplaudiments)

Enguany també hi ha dos judicis més pel cas Taula, corrup-
teles dirigides per altre company seu, el senyor Alfonso Rus, 
que hui s’estrenarà declarant en el Tribunal de Justícia. Sap 
vosté qui va denunciar el cas Taula? Ho sap perfectament, 
ho va denunciar una servidora.

Ara, vosté, que sap que els capos de la corrupció estan el 
Partit Popular, vol una causa general contra la política i fer 
una vegada més el discurs de todos son iguales. No, senyoria, 
no és igual qui li planta cara i denuncia els corruptes amb qui 
es forra amb els diners públics del poble.

Com li he dit abans, dins de la meua tasca com a consellera 
hem impulsat, i seguim fent-ho, moltíssimes mesures per a 
la prevenció de tota mena de corrupció. És més, estem recu-
perant els diners que vostés van furtar quan governaven. 
Portem vora de més de set milions d’euros de casos com, 
entre d’altres, el cas Cooperació que hem recuperat per a les 
arques públiques i que vostés se ficaren en la seua butxaca.

Ara bé, si allò que vosté vol és parlar de l’actualitat en 
premsa i no de la tasca de lluita, parlem. Vol parlar d’Azud? 
Parlem. Si és que el problema el té el Partit Popular per 

protegir els corruptes precisament. Els partits del Botànic 
lluitem contra la corrupció per terra, mar i aire sense distin-
cions. Senyoria, Azud acumula més de 60 persones investi-
gades, té 290 toms en paper i 7 discs durs. Tot i això només 
és una xicoteta part. Vosté, que representa a l’únic partit 
condemnat per finançament il·legal, vol investigar una xico-
teta part d’aquest cas amb finalitats electorals. A qui vol 
enganyar, senyor Pastor? A qui volen enganyar, senyors del 
PP?

Clar que s’investigarà el cas Azud amb una comissió 
que ha aprovat i han signat tots els grups parlamenta-
ris. S’investigarà quan estiga alçat tot el secret de sumari i 
disposem de tota la informació i documentació. Sap el que 
passa? Que no és lògic encetar una comissió per a investi-
gar una causa que té cinc peces amb secret de sumari. Vosté 
es faria una paella sols amb un ingredient? No tindria sentit, 
no? Doncs açò és exactament igual. El refranyer diu: siempre 
habla quien más tiene que callar. I això és precisament el que 
fa el Partit Popular.

No especifique, senyor Pastor, que ací no hi ha cap excep-
ció i anirem a per qualsevol implicat en casos de corrupció, 
com hem fet sempre. Qui faça alguna il·legalitat, la pagarà. 
Tampoc s’oblide, senyor Pastor, que l’epicentre del cas Azud 
és l›Ajuntament de València, entre els anys 1999 i 2013, 
amb Rita Barberá de jefa i amb més companys (aplaudiments) 
seus, com són el senyor Corbí, el senyor Grau, entre molts 
altres .

Esta terra viu des de 2015 amb un govern transparent que 
buida els diners i els serveis públics i no necessita que preci-
sament la dreta, que ha demostrat el que és, els done lliçons 
de res .

I respecte a la referència que vosté fa dels viatges que jo 
faig com a competent, com a competent, he anat a visi-
tar als centres valencians en l’exterior. Per cert, quantes 
coses es veuen i de quantes coses t’assabentes quan viat-
ges i veus en el centre de Montevideo una placa del senyor 
Blasco. I també compte, compte, que anaven, que quina 
diferència n’hi ha en els qui anem ara i els qui anaven abans 
en limusina, ens vam dir, i amb xofer, cosa que nosaltres no 
hem fet.

El senyor president:

Moltes gràcies, senyoria. Finalitze vosté, consellera.

La senyora consellera de Participació, Transparència, 
Cooperació i Qualitat Democràtica:

A més, no enganyem a ningú, si no haguera anat a complir la 
meua tasca, vostés m’estarien criticant per no complir amb 
les meues obligacions .

I, per favor, no em parle de diners públics, que no m’agrada 
el futbol, però li deixen botant per a remate. El nostre viatge 
era de treball i no dúiem doble agenda. Molt interessant 
també vore en Uruguai els advocats que hi havien allí que 
eren testaferros del seu expresident .
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El senyor president:

Moltes gràcies.

La senyora consellera de Participació, Transparència, 
Cooperació i Qualitat Democràtica:

Els mals usos dels diners públics són, per exemple, els mili-
ons que no van arribar mai a Haití. (Veus)

El senyor president:

Moltes gràcies.

La senyora consellera de Participació, Transparència, 
Cooperació i Qualitat Democràtica:

Un poquet més de serietat. (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, consellera.

Senyories, senyories, una vegada finalitzat el punt i la 
resposta de l’honorable consellera, passarem, com ja estava 
previst, a la votació dels punts de l’ordre del dia que trac-
tàrem ahir i que són coneguts. En total hi ha unes dotze 
votacions .

Votació dels punts tercer a nové de l’ordre del dia de la 74a 
sessió del Ple de les Corts Valencianes

El senyor president:

Votarem, senyories, en primer lloc, el punt 3 de l’ordre del 
dia, que és validació o derogació del Decret llei 18/2022, 
de 30 de desembre, del Consell, d’adopció de mesures 
urgents de suport als usuaris i operadors portuaris en l’àm-
bit dels ports titularitat de la Generalitat Valenciana, amb 
motiu de l’emergència sanitària provocada per la covid-19. 
Senyories, votem ara validació o derogació del Decret llei 
18/2022. Senyories, comença la votació. 68 vots més 3, 71 
vots favorables; 0 en contra; 19 abstencions. Queda vali-
dat el decret .

Algun grup parlamentari va demanar que es tramitara com 
a projecte de llei, concretament el grup Vox Comunidad 
Valenciana. Votem ara la tramitació o no com a projecte 
de llei. Senyories, comença la votació. 30 vots favorables; 
58 més 3 telemàtics, 61 vots en contra; 0 abstencions. No 
es tramita com a projecte de llei. Per tant, està plenament 
validat .

Passem ara a votar, senyories, el punt quart de l’ordre del 
dia, que és validació o derogació del Decret llei 19/2022, 
sobre la reducció temporal de l’import de les taxes pròpies i 
preus públics. Senyories, comença la votació. 88 més 3, 91 
vots favorables; 0 en contra; 0 abstencions. Queda validat el 
decret per unanimitat .

Passem ara a votar… Ningun grup parlamentari va a demanar 
que es tramite com a projecte de llei. Per tant, votarem. Un 
segon . Sí, el Grup Parlamentari Vox Comunidad Valenciana 
va demanar que es tramitara. Algun grup parlamentari 
demana que es…?

Passarem, senyories, a la cinquena votació de l’ordre del 
dia, que és el debat de la totalitat del Projecte de llei, de 
la Generalitat, de creació de l’Agència valenciana de canvi 
climàtic. Votem, en primer lloc, l’esmena a la totalitat, 
presentada pel Grup Parlamentari Popular, registre d’en-
trada 63.894 Senyories. Comença la votació. 40 vots favora-
bles; 48 més 3 telemàtics, 51 vots en contra; 0 abstencions. 
Queda rebutjada l’esmena a la totalitat.

Votem ara, senyories, l’esmena a la totalitat presentada pel 
Grup Parlamentari Vox Comunidad Valenciana, registre d’en-
trada 63.902. Senyories, comença la votació. 40 vots favo-
rables; 48 més 3, 51 vots en contra; 0 abstencions. Queda 
rebutjada l’esmena a la totalitat.

I votem ara l’esmena a la totalitat presentada pel Grup 
Parlamentari Ciudadanos, registre d’entrada 63.920. 
Senyories, comença la votació. 40 vots favorables, 47 més 3, 
50 vots en contra; 0 abstencions. Queda rebutjada l’esmena 
a la totalitat presentada pel Grup Parlamentari Ciudadanos .

Votem ara, senyories, el sisé punt de l’ordre del dia, que és vali-
dació o derogació del Decret llei 1/2023 sobre el fons estra-
tègic municipal de prevenció d’incendis, registre d’entrada 
67.807. Senyories, comença la votació. 88 més 3, 91 vots favo-
rables; 0 en contra; 0 abstencions. Queda validat el decret llei.

Algun grup parlamentari demana que es tramite com a 
projecte de llei. El Grup Parlamentari Vox i Ciudadanos 
demana que es tramite com a projecte de llei. Votem ara la 
seua tramitació com a projecte de llei. Senyories, comença 
la votació. 20 vots favorables, 68 més 3, 71 vots en contra, 
0 abstencions. No es tramita com a projecte de llei. Queda 
plenament validat .

Votem ara el punt sèptim de l’ordre del dia, que és la Moció 
subsegüent a la interpel·lació al Consell, que presenta el 
Grup Parlamentari Popular, registre d’entrada 62.208, amb la 
reformulació registre d’entrada 68.528. Senyories, comença 
la votació. 39 vots favorables, 51 en contra, 0 abstencions. 
Queda rebutjada la moció subsegüent.

Votem ara, senyories, el punt 8 de l’ordre del dia, que és la 
Moció subsegüent a la interpel·lació al conseller d’Econo-
mia Sostenible sobre la política general en matèria d’inspec-
ció tècnica de vehicles, presentada pel Grup Parlamentari 
Ciudadanos, registre d’entrada 57.307. Senyories, comença 
la votació. 40 vots favorables, 51 en contra, 0 abstencions. 
Queda rebutjada la moció subsegüent.

I votem, senyories, finalment, el punt 9 de l’ordre del 
dia: Moció subsegüent a la interpel·lació a la consellera 


